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The report will consider the results of the modernization of the EG-5 electrostatic accelerator for the period from 2023 to 2025. The purpose of the report is to familiarize the PAC with the results of the Project implementation and to agree on the further strategy for the implementation of modernization and the terms of commissioning of the EG-5 accelerator for nuclear physics research at JINR.

ABSTRACT

The EG-5 electrostatic accelerator remains one of the most effective and convenient nuclear physics instruments for solving a wide range of topical scientific problems in nuclear physics, in particular, obtaining nuclear data for nuclear and thermonuclear power engineering, astrophysics [1]. The EG-5 accelerator is part of the modern park of basic facilities - sources of ionizing radiation at JINR.

As part of the first stage of the deep modernization of the EG-5 accelerator "Modernization of the EG-5 accelerator and its experimental infrastructure" (2024 - 2026) with the support of the Budker Institute of Nuclear Physics of Siberian Branch Russian Academy of Sciences (Novosibirsk), the accelerator's basic service systems were updated, a neutron source based on a lithium target (10 keV - 800 keV) was launched, and a complementary methodological base was developed. In particular, a new power source for the analytical magnet was installed, a deep modernization of the vacuum system was carried out: oil pumps were excluded, terminal pumping stations based on turbomolecular pumps were installed, preventive cleaning of the system was carried out, connections of the vacuum system elements were unified to modern standards. 
In accordance with the set nuclear-physical tasks, the zoning of the premises of the facility was changed, a deep modernization of the Radiation Monitoring System and the Interlock System was carried out, repair of the revolving doors in the experimental halls was carried out. The gas cylinder system was modernized: the high-pressure compressor and the reducing devices which are limited the accelerator's operation since 2014 was replaced. The missing documents and technical projects, documentation for obtaining the SEC were prepared.
Calculations of the new high-voltage structure of the ESA were performed, a modern microwave ion source was manufactured and delivered to JINR, insulators and electrodes for the new accelerator tube were manufactured and delivered.

As a result of the modernization of the EG-5 systems in the basic configuration, the ion beam current was increased to the passport value (from 1.5 to 30 μA) and the energy of accelerated particles was increased by 85% of the passport value (from 2.8 to 3.5 MeV), which corresponds to 60% and 85% of the values planned in the Seven-Year Plan for the Development of JINR for 2024–2030 [2]. By the end of 2025, it will be possible to resume operation of EG-5 in the basic configuration and reach an operating mode with an operating time of at least 1500 hours/year, which is 50% of the value planned in the Seven-Year Plan for the Development of JINR for 2024–2030. 
The project was fully funded.
[1] Nuclear Data High Priority Request List [https://www.oecd-nea.org/dbdata/hprl/search.pl?vhp=on]
[2] JINR SEVEN-YEAR DEVELOPMENT PLAN FOR 2024–2030.
6. Проект модернизации ускорителя ЭГ-5: текущий статус
В сообщении будут рассмотрены результаты модернизации электростатического ускорителя ЭГ-5 за период с 2023-2025гг. Цель сообщения – ознакомить ПКК с результатами выполнения Проекта и согласовать дальнейшую стратегию выполнения работ по модернизации и сроки введения в эксплуатацию в ОИЯИ ускорителя ЭГ-5 для ядерно-физических исследований.
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Электростатический ускоритель ЭГ-5 остается одним из наиболее эффективных и удобных ядерно-физических инструментов для решения широкого спектра актуальных научных задач физики ядра, в частности, получения ядерных данных для ядерной и термоядерной энергетики, астрофизики [1]. Ускоритель ЭГ-5 является частью современного парка базовых установок – источников ионизирующего излучения ОИЯИ. 
В рамках первого этапа глубокой модернизации ускорителя ЭГ-5 «Модернизация ускорителя ЭГ-5 и его экспериментальной инфраструктуры» (2024 –  2026гг) при поддержке Института ядерной физики имени Г. И. Будкера СО РАН (г. Новосибирск) проведено обновление базовых сервисных систем ускорителя, запуск источника нейтронов с литиевой мишенью (10кэВ – 800кэВ), развитие комплементарной методологической базы. В частности, был установлен новый источник питания аналитического магнита, проведена глубокая модернизация вакуумной системы: исключены масляные насосы, установлены терминальные откачные посты на основе турбомолекулярных насосов, проведена профилактическая очистка системы, унифицированы под современные стандарты соединения элементов вакуумной системы. 
В соответствии с поставленными ядерно-физическими задачами было изменено зонирование помещений установки, проведена глубокая модернизация Системы радиационного контроля и Системы блокировок, ремонт дверей карусельного типа в экспериментальные залы. Была проведена модернизация газобаллонной системы, замена компрессора высокого давления, редуцирующих устройств, ограничивавших работу ускорителя с 2014г. Подготовлены недостающие документы и технические проекты, документация для получения СЭЗ. 
Проведены расчеты новой высоковольтной структуры ЭСУ, изготовлен и поставлен в ОИЯИ современный СВЧ - ионный источник, изготовлены и поставлены изоляторы и электроды для новой ускорительной трубки.   
В результате проведенной модернизации систем ЭГ-5 в базовой комплектации, до паспортного значения (с 1,5 до 30 мкА) был увеличен ток ионного пучка и на 85% от паспортного значения - энергия ускоряемых частиц (с 2,8 до 3,5 МэВ), что соответствует 60% и 85% от величин, запланированных в Семилетнем плане развития ОИЯИ на 2024–2030 гг [2]. К концу 2025г появится возможность возобновить эксплуатацию ЭГ-5 в базовой комплектации и выйти на режим работы с наработкой не менее 1500 часов/год, что составляет 50% от запланированной в Семилетнем плане развития ОИЯИ на 2024–2030 гг величины.
Финансирование проекта было обеспечено в полном объеме.
[1] Nuclear Data High Priority Request List [https://www.oecd-nea.org/dbdata/hprl/search.pl?vhp=on]
[2] СЕМИЛЕТНИЙ ПЛАН РАЗВИТИЯ ОИЯИ НА 2024–2030 ГГ.
